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Večer chval v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Plzni zahájil 19. listopadu diecézní setkání mládeže. 
(Foto Václav Beneš)
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Milé sestry, milí bratři,
obracím se na Vás tak, jak se to již stalo tradicí na první den nového roku, na 

slavnost Matky Boží Panny Marie, Královny míru. Stejně jako v letech předešlých 
i letos je hlavním cílem mého pastýřského listu, abychom se navzájem povzbu-
dili na naší společné cestě radostného následování Ježíše Krista.

S tématem cesty je v současné době v Církvi spojeno mnohé: na podzim loňského 
roku nás všechny papež František pozval na synodální cestu. Je to cesta vzájemného 
naslouchání a ochoty ptát se Božího Ducha, kudy nás chce vést, abychom žili spo-
lečně a v pravdě svoji víru a zároveň rozuměli skutečným výzvám současné doby.

Také motto letošního roku v  naší diecézi je přímo spojeno s  cestou. Zní: 
„A dali se na cestu“. Je sice velmi kratičké, ale o to bohatší na důležité duchovní 
souvislosti. Váže se na spěch tří mágů z Východu, kteří, když zjistí, že Pán světa, 
kterému se přišli poklonit, nesídlí v jeruzalémských palácích, vyráží do Betléma, 
aby se konečně tam mohli poklonit skutečnému Králi a předat mu své dary.

V současných zdravotních i politických nesnázích slyšíme slovo cesta velmi 
často i z úst představitelů veřejné moci. Mluví o cestě ke změně politické kultu-
ry, o cestě zvládnutí pandemie či o cestách, které vedou k podpoře potřebných 
v současné energetické krizi, jež tvrdě dopadá i na mnohé z nás.

V takovéto situaci je na začátku nastupujícího roku docela příhodné ptát se 
právě svatých Tří králů, kteří mají velkou osobní zkušenost s putováním za Je-
žíšem, jaké by nám mohli dát rady, aby i naše cesta byla nakonec požehnaná 
a došla pravého cíle. Pro mne osobně je takovéto ptaní se na cestu navíc velmi 
důležité i proto, že hvězdu tří králů mám ve svém biskupském znaku. Rozho-
dl jsem se totiž již v prvních dnech po tom, co jsem byl papežem Františkem 
jmenován do Plzně, že přemýšlení o jejich putování bude stěžejní inspirací pro 
celou mou biskupskou službu.

Společně s Vámi bych se proto chtěl zastavit u tří impulzů, které jsou pro mne 
osobně při rozjímání o cestě mudrců za nově narozeným králem zvlášť důležité:

Tím prvním je, že mudrci od Východu, jak o nich mluví evangelista Matouš, se na 
své cestě nespoléhali v první řadě na své znalosti a zkušenosti. Ty byly spíše jenom 
impulzem pro to, aby se na cestu vůbec vydali. Na ní ale pak po celou dobu měli 
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oči upřené na hvězdu, která byla znamením a nástrojem Božího vedení. I pro nás 
dnes stejně jako pro tyto tři krále před mnoha lety je velmi důležité, abychom se na 
naší cestě za Bohem nespoléhali pouze na svoji zkušenost či na zaručené zprávy, 
jež na nás všemi možnými a mnohdy i nemožnými způsoby dotírají. Spíše je třeba, 
abychom den co den na naší životní cestě upínali svůj pohled na hvězdu našeho 
života, kterou je sám Kristus, a ptali se, kudy nás On sám chce vést svým Duchem.

Druhým v současné době velmi důležitým impulzem, který je spojen s tříkrálo-
vou tradicí, je různost těchto tří mágů, která se odráží v tom, jak jsou znázorňová-
ni. Jsou nám známí skrze nesčíslné množství vyobrazení, kterým je ale společné, 
že tito poutníci za hvězdou jsou vždy zobrazeni jako lidé velmi rozdílní. V celé 
tradici je tedy zachovávána jako podstatná skutečnost, že ačkoliv tito mudrci byli 
lidmi různého původu, různé životní zkušenosti či různého stáří, přesto dokázali 
jít spolu stejným směrem a za stejným cílem. Tato schopnost kráčet spolu v roz-
dílnosti je v  dnešní době nejen v  celé společnosti, ale i  v  naší katolické Církvi, 
v naší diecézi i v našich farnostech, ve společenstvích a rodinách nesmírně důle-
žitá. Předpokládá snahu o vzájemné porozumění i při odlišných názorech a ocho-
tu neodsuzovat. Schopnost jít spolu znamená připravenost stavět především 
na tom, co máme společné. A tím je mezi námi katolickými křesťany především 
osobní vztah k Ježíši Kristu, k jeho Matce, bohatství svátostí i Božího slova a spole-
čenství se současným nástupcem apoštola Petra, papežem Františkem. Usilovně 
se modlím za naši diecézi, aby i v nastávajícím roce byla pestrost v našich komu-
nitách obohacením, a nikoliv překážkou na naší společné cestě.

Třetí důležité téma obsažené v příběhu o putování tří králů z Východu až do 
Svaté země je spojeno s  jejich představou, že toho, komu se chtějí poklonit, 
naleznou v  jeruzalémském královském paláci. Byla to představa lidsky velmi 
pochopitelná, ale přesto mylná. A svatí mágové si tak museli přiznat, že jejich 
cesta poctivého následování hvězdy v sobě skrývá i slepé uličky a chybná roz-
hodnutí, která je, i když třeba jen na chvíli, zavedou někam úplně jinam než 
k vytouženému cíli. I pro nás je moc důležité, abychom, stejně jako tři králové, 
vzali vážně, že se i přes poctivou snahu hledět na Krista na své cestě následo-
vání někdy mýlíme, že i na nás čekají slepé uličky. V souvislosti s touto realitou 
je pak velmi dobré obracet se na svaté Kašpara, Melichara a Baltazara, aby nám 
vyprosili ochotu a připravenost stejně jako oni své pomýlení uznat a vrátit se na 
správnou cestu. Aby ani naše putování neskončilo v různých Jeruzalémech, kde 
bude sice vše vypadat velmi vznešeně, ale nebude tam náš Bůh.

Sestry a bratři, zvu Vás, abychom letos napsali na své dveře začáteční písmena 
jmen tří králů zvlášť zřetelně, a tak mohli mít toto tradiční dveřní znamení na očích 
jako trvalé povzbuzení. Prosme vždy při pohledu na písmena K+M+B, abychom 
v nastávajícím roce na přímluvu svatých tří králů byli poutníky, kteří mají oči upřené 
na Krista a kteří jsou ochotni jít i v rozdílnosti společně za cílem, jímž je Bůh sám.

Kéž jsme stejně jako tři králové v roce 2022 ochotni se i přes všechny překážky 
a pochybení vždy znovu vydat na cestu za hvězdou, kterou je Ježíš Kristus, náš 
Pán a Spasitel.

K tomu Vám všem i Vašim blízkým žehnám ve jménu Otce i Syna i Ducha svatého.
Váš biskup Tomáš
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Tříkrálová sbírka

Srdečný pozdrav a přání Božího požehnání v roce 2022. Jsme na začátku roku, 
který je novou nadějí a výzvou pro to, co čeká nás a naše drahé, přátele. Co čeká 
Charitu v České republice, je tradiční, již dvaadvacetiletá sbírka, ač je pravdou, 
že poslední léta probíhala netradičně. Charita slouží velmi rozmanitými služba-
mi uvnitř společenství Církve a pomáhá mnoha lidem od dětí po seniory. 

Obracím se na vás s prosbou o pomoc a podporu Tříkrálové sbírky. Děkujeme za 
vaše dary, za kolední zapojení, za organizaci sbírky, za vaše nápady. Děkujeme za 
podporu vašich srdcí i rukou a věřte, že ekonomika Charity je každý rok hodně na-
pjatá a nesmírně si vážíme toho, že nám rozumíte a jste s námi na této cestě služby. 

Veškeré informace o naší společné službě najdete na webu Diecézní charity 
Plzeň www.dchp.cz.

Kontaktovat můžete také koordinátorky Tříkrálové sbírky v naší diecézi:
• Helenu Pachnerovou na tel. 731 433 015, helena.pachnerova@dchp.charita.cz,
• Evu Karasovou na tel. 731 591 852, eva.karasova@dchp.charita.cz,

nebo navštívit oficiální web www.trikralovasbirka.cz, kde je možné přispět i online.
Za vše velmi děkuji a vyprošuji vše dobré. Těším se na všechna setkání s vámi 

v roce 2022. 
Ing. Jiří Lodr, ředitel Diecézní charity Plzeň

Tříkrálová sbírka 2022
1.–16. ledna 2022 se koná 22. ročník Tříkrálové sbírky, největší charitativní sbírko-

vé akce v  České republice. Vykoledované peníze prostřednictvím Charity ČR 
pomohou – tak jako každý rok – statisícům lidí v  nouzi. Všechny aktuální in-
formace o průběhu a záměrech Tříkrálové sbírky najdete na oficiálním webu 
www.trikralovasbirka.cz, kde rovněž můžete rychle a jednoduše, podle svých mož-
ností, přispět do online kasičky. 

Tři králové vyšli do ulic poprvé v roce 2000, od té doby přinášejí do našich 
domovů radost a boží požehnání. Pandemie a vládní nařízení, zamezující šíření 
nemoci COVID-19, bohužel v loňském roce neumožnily osobní setkání kolední-
ků a dárců, Tříkrálová sbírka se proto přesunula do online prostoru. Cíl ovšem zůstává 
stále stejný: pomoci těm, kteří to zejména v této náročné době potřebují. 

Před uzávěrkou tohoto čísla zpravodaje pracovali organizátoři Tříkrálové 
sbírky v naší diecézi zatím s oběma variantami– se sbírkou online i s možností, 
že králové vyjdou do ulic, na cestu k lidským srdcím a domovům (samozřej-
mě za dodržení všech hygienických opatření). Průběh letošní Tříkrálové sbírky 
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je, stejně jako loni, ovlivněn aktuální epidemickou situací a platnými vládními 
nařízeními. Zatím jsou v plánu tradiční zahájení v krajských městech diecéze, 
i když v komornějším duchu. V Plzni zahájí Tříkrálovou sbírku v pondělí 3. ledna 
od 16 hodin biskup Tomáš Holub v katedrále sv. Bartoloměje. Ve stejný den od 
10 hodin bude za přítomnosti paní primátorky Andrey Pfeffer Ferklové a hejt-
mana Petra Kulhánka žehnat koledníkům i emeritní biskup František Radkov-
ský, a to od 10 hodin před karlovarským magistrátem. Na společné zahájení se 
těší i v některých dalších městech, například v Klatovech se koledníci sejdou 
v neděli 2. ledna ve 13:30 u sochy Panny Marie v zahradě Domova pokojného 
stáří Naší Paní, kde jim požehná P. Jaroslav Hůlle.

Pro koordinátorky Tříkrálové sbírky v plzeňské diecézi – Helenu Pachnerovou 
a Evu Karasovou – začíná Tříkrálová sbírka přibližně v říjnu. Tehdy koordinátoři 
v místních charitách sepisují záměry, tedy konkretizují, na jakou pomoc bude 
určený výtěžek, vykoledovaný v aktuálním roce. Sepsané záměry využití finanč-
ních prostředků, které se při sbírce vyberou, musí být schváleny komisí, v níž 
sedí také prezident Diecézní charity Plzeň, emeritní biskup František Radkovský 
a ředitel Diecézní charity Plzeň Jiří Lodr. Schválené záměry Tříkrálové sbírky jsou 
vždy zveřejněny na www.trikralovasbirka.cz/vyuziti. Jedná se nejčastěji o podporu 
charitních sociálních služeb. Těmi jsou vedle mnohých jiných například domovy 
pro seniory, pečovatelská služba, azylové domy pro matky s dětmi v tísni nebo 
sociálně terapeutické dílny pro lidi s handicapem. Záměry jsou vypisovány i na 
pomoc konkrétním lidem – nezřídka potřebným dětem z určité školy na nákup 
školních pomůcek nebo úhradu školních výletů. Jindy jde o děti s těžkým handi-
capem, které potřebují speciální rehabilitační léčbu, neplacenou pojišťovnami. 
V naší diecézi bylo připraveno téměř šest desítek záměrů pomoci pro rok 2022.

Po schválení záměrů Tříkrálové sbírky je z Charity ČR na jednotlivá místa distri-
buován materiál – kalendáříky a cukry pro dárce a drobné dárky pro koledníky. 

Jak už bylo řečeno, Tříkrálová sbírka v roce 2022 se koná od 1. do 16. ledna a na-
bízí dárcům mnoho možností, jak přispět na dobrou věc.

Pokud to umožňují vládní nařízení, lze přispět přímo koledujícím králům do zape-
četěných pokladniček, řádně označených charitním logem. Vedoucí koledující 
tříkrálové skupinky Vám na vyžádání předloží průkazku se jménem, opravňující 
ho ke koledování. Zároveň může prokázat svou identitu občanským průkazem.

Charita zachovala i některé nové způsoby koledování, které se osvědčily při 
poslední Tříkrálové sbírce a byly dobře využitelné za nepříznivé epidemiologic-
ké situace:

Do 16. ledna můžete přispět do tzv. statických pokladniček, které jsou umístěné 
např. ve vybraných kostelech, lékárnách, obchodech nebo na úřadech. (Jejich 
seznam je zveřejněn na webu www.dchp.cz.)

Přispět můžete také online: 
Při bezhotovostním převodu (do 31. ledna 2022) určuje variabilní symbol příslušnou 

charitu, obec nebo jiné místo, kam bude Vaše pomoc směřována. I variabilní 
symboly pro kolední místa naší diecéze naleznete na www.dchp.cz.

Online kasička na oficiálních stránkách Tříkrálové sbírky www.trikralovasbirka.cz 
umožňuje vyhledat podle PSČ nejbližší charitu. Příspěvky pro letošní ročník 
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dobročinné sbírky budou evidovány do 30. dubna 2022, ale přispívat do této onli-
ne kasičky můžete po celý rok.

Děkujeme za Vaši pomoc!

Diecézní charita Plzeň stále hledá nové koledníky pro Tříkrálovou sbírku.
Epidemie koronaviru proměnila naše životy a donutila nás v  určité chvíli 

omezit setkávání tváří v tvář na minimum. V loňském i letošním roce nakažli-
vá nemoc zkomplikovala také konání Tříkrálové sbírky, která je charakteristická 
a obohacující právě setkáním – setkáním koledníků s dárci.   

„Společenství koledy je velmi důležité. Naším cílem samozřejmě je vybrat fi-
nanční prostředky na podporu sbírky. Ale nejcennější je, že si jdeme popřát, že 
jsme si blízko a naše setkání je vzájemně obohacující,“ říká ředitel Diecézní cha-
rity Plzeň Jiří Lodr, který zve děti i dospělé, aby se zapojili do koledování v pl-
zeňské diecézi. Pokud se chcete do Tříkrálové sbírky zapojit, neváhejte napsat 
na e-mail sekretariat@dchp.charita.cz nebo se spojte s paní Helenou Pachnerovou 
(tel. 731 433 015) nebo Evou Karasovou (731 591 852).

Ředitel Diecézní charity Plzeň Jiří Lodr, který každoročně koleduje už od roku 
2000, vzpomíná na velmi osobní, intimní setkání mezi koledníky a dárci, kteří ot-
vírají třem králům dveře do svých domovů. „Malé krále připravuje ke koledování 
místní koordinátor Tříkrálové sbírky, velmi ale záleží také na tom, jak jsou děti 
motivovány od svých rodičů. Je báječné, když jsou mezi malými králi děti s hu-
debním nástrojem. V každé skupince také vždycky musí někdo začít pořádně 
zpívat, aby strhl ke zpěvu i ostatní koledníky. Pak je to opravdu krásný zážitek.“

Tříkrálová sbírka na jednotlivých místech diecéze je vždy výrazně ovlivněna 
atmosférou v místní církvi, např. charismatickým knězem či farářem, který do-
káže motivovat malé děti (např. ministranty) ke koledování. Někdy se bohužel 
stává, že s přesunem některých kněží do jiných farností zanikají v původních 
farnostech také kolednické skupinky. Jindy se ovšem tradice koledování pro 
Tříkrálovou sbírku předává v rodinách z generace na generaci – koledníci, kteří 
kdysi koledovali jako děti se svými rodiči, koledují (jako plnoletí vedoucí skupi-
nek) dnes už se svými vlastními dětmi. 

Diecézní charita se snaží najít cesty, jak i v nepříznivé situaci udržet osobní 
kontakt, aby bylo setkání s dárci vzhledem k epidemiologické situaci bezpečné. 
„Babičky čekají doma na požehnání. Lidé, ve stáří osamocení, kteří už téměř 
nechodí ven, se každý rok velmi těší na setkání se třemi králi. Těší se na osob-
ní kontakt, který je v době pandemie velmi těžké zachovat,“ připomíná ředitel 
Diecézní charity Plzeň velmi důležitou rovinu tříkrálového koledování. Také po-
žehnání domu či bytu, je velikou milostí – toto požehnání vychází z katedrály 
(od biskupa) a zůstává na daném místě celý rok. Někteří lidé jsou v tomto směru 
opravdu kreativní – lepí si na dveře např. hnědé pásky, aby na ně mohlo být 
bílou křídou napsáno požehnání K + M + B – „Christus mansionem benedicat“ 
neboli: „Ať Kristus požehná tomuto domu.“ 

Charita stále více a více slouží lidem v nouzi, pomoc koledníků i dárců je pro 
ni velmi důležitá. Děkujeme za Vaši štědrost během Tříkrálové sbírky, která se letos koná 
1. – 16. ledna 2022.



8

Co
 se

 st
al

o

Co se stalo

Poznejte katedrálu sv. Bartoloměje s osobním průvodcem, s audioprůvodcem SmartGuide.
Od nového roku 2022 budou mít návštěvníci katedrály sv. Bartoloměje mož-

nost vyzkoušet si novou aplikaci SmartGuide. Audioprůvodce prostřednictvím 
aplikace SmartGuide umožní návštěvníkům individuální prohlídky bez nutnosti 
předchozí rezervace termínu prohlídky, a to v několika jazykových mutacích. 

Tato aplikace přiblíží katedrálu sv. Bartoloměje nejen jako památku, ale záro-
veň ji představí jako stále živý liturgický prostor. Návštěvník nebude limitován 
časem a může načerpat informace a atmosféru nově revitalizovaného interiéru 
katedrály ve vlastním tempu a dle vlastních potřeb a časových možností. Kro-
mě odborného výkladu aplikace obsahuje i fotografie a půdorysné plány dané 
destinace, v našem případě interiéru katedrály.

Po stažení tzv. QR kódu se do telefonu nahraje obsah prohlídky destinace, 
další fungování aplikace není závislé na připojení k  Wi-Fi připojení, aplikace 
tedy funguje v off-line režimu.

S  pořízením aplikace SmartGuide se katedrála sv. Bartoloměje propojila 
i s dalšími turistickými cíli v Plzni, které již tuto aplikaci využívají (např. Pivovar-
ské muzeum, Zoologická zahrada a další).

Na realizaci aplikace audioprůvodců SmartGuide byla poskytnuta účelová 
dotace z rozpočtu Statutárního města Plzeň.

Komentovanou prohlídku interiéru katedrály sv. Bartoloměje nebo podkroví věže můžete 
věnovat jako originální dárek.

Turistické informační centrum města Plzně (na nám. Republiky 41) zahájilo 
prodej dárkových poukazů. Pokud chcete pořídit originální dárek, Vaše blízké 
jistě potěší komentovaná prohlídka interiéru katedrály sv. Bartoloměje nebo 
komentovaná prohlídka nově otevřené expozice v podkroví.

Pozvěte své blízké do plzeňské katedrály, která v červnu 2021 po náročné 
tříleté revitalizaci opět otevřela své brány návštěvníkům.
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Biskup Tomáš v katedrále sv. Bartoloměje požehnal nový darovací terminál.
V zadní části katedrály sv. Bartoloměje byl 13. prosince zprovozněn samoob-

služný darovací terminál, jehož prostřednictvím mohou návštěvníci přispět na 
chod a údržbu hlavního diecézního chrámu. Jedná se teprve o druhý terminál 
svého druhu v České republice. Již od srpna funguje toto zařízení od České spo-
řitelny v kostele v Neratově.

„Prostor katedrály sv. Bartoloměje je otevřený pro veřejnost každý den po 
celý rok zdarma. Darovací terminál, který jsme zde s Českou spořitelnou nově 
umístili a zprovoznili, tak dává návštěvníkům možnost ocenit naši práci při 
opravě a údržbě katedrály. Katedrála bude moci být díky těmto darům stále tak 
krásná, jako je teď, krátce po celkové rekonstrukci,“  řekl během slavnostního 
zprovoznění a požehnání plzeňský biskup Tomáš Holub.

Ohlédnutí za sezónou v Meditační zahradě v Plzni.
Sezóna 2021 v Meditační zahradě v Plzni-Doudlevcích byla požehnaná. Přes-

tože nás opět poznamenala opatření proti šíření koronaviru, v zahradě se ko-
nalo 23 svateb, několik koncertů, divadelní představení, výstavy, ale i poslední 
rozloučení, zájezdy, pouť k sv. Maxmiliánu Maria Kolbe, adventní komponovaný 
pořad nebo pouť s básní skrze báseň Jana Zahradníčka. Nově se konalo setkání 
u příležitosti Světového dne prarodičů a seniorů, který vyhlásil papež František 
(bude se slavit vždy čtvrtou neděli v červenci).

Sezóna v Meditační zahradě začala sice 14. dubna, ale již počátkem dubna 
jsme zde slavili Velikonoce s P. Pavlem Petrašovským a farností Plzeň u katedrály 
sv. Bartoloměje. Obřady velikonočního tridua proběhly venku v působivé atmo-
sféře s maximálním počtem 100 osob.

Zahrada získala sedm nových patronů stromků či keřů. Výsadby se zhostili 
mj. plzeňský biskup Tomáš Holub (vysadil olivovník evropský), emeritní biskup 
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František Radkovský (olivovník evropský), generální vikář plzeňské diecéze 
P. Jakub Holík (svída bílá), Anna Brychcínová (Ginkgo biloba) a Petra Benešová 
(azalka).

Noc kostelů a Víkend otevřených zahrad měly tradičně největší návštěvnost. 
V roce 2021 se zastavilo 6 110 návštěvníků, nejvíce z jižní Moravy. Ve srovnání 

s minulým rokem to bylo o 1 870 osob více, za což jsme moc rádi. Přišli jak mladí 
lidé, skupinky, jednotlivci či rodiny, tak i senioři. 

Novinkou je pivo Maxmiliánův dar, které připomíná příběh sv. Maxmiliána 
Kolbe. Pivo o objemu 0,3l nejlépe chutná darované. Tento zajímavý dárek je 
v prodeji přímo v Meditační zahradě (v sezóně) nebo na Biskupství plzeňském 
(nám. Republiky 35) za 45 Kč. Děkujeme za Vaši laskavou podporu zahrady.

Jaroslava Straková

17. listopadu putovaly nejen děti z farnosti Dýšina na Svatou Horu u Příbrami.
Na výročí sametové revoluce jsme uspořádali pouť nejen dětí naší farnosti 

na poutní místo Svatá Hora u Příbrami. Ráno jsme vyrazili auty směr fara Slivice 
u Příbrami na návštěvu tamějšího pana faráře Honzy Böhma, kde jsme se posil-
nili buchtami a kafem. Poté jsme nasedli do aut a vyjeli do Příbrami, kde jsme 
zaparkovali auta a vyrazili konečně alespoň na krátkou pěší pouť Svatohorskou 
alejí až na nádvoří před klášterem. Zde jsme si zkrátili čekání hrou na schová-
vanou. 

S odbíjejícím poledním zvoněním jsme dorazili do baziliky Nanebevzetí Pan-
ny Marie, kde jsme s otcem Liborem slavili „osvobozeneckou“ mši svatou. Po ní 
jsme si prohlédli klášter a samozřejmě nezapomněli koupit nejen svatohorské 
oplatky. Následoval návrat k autům stejnou trasou (asi 1,3 km). Poté jsme přejeli 
k Rožmitálu pod Třemšínem na delší procházku (cca 2,5 km) po naučné stezce 
„U Drtiče - Bílá skála“. Zde jsme posvačili a Mařu dětem přečetla pohádku Hu-
ronský smích z knihy od Daisy Mrázkové.

Jelikož se čas nachýlil, plánovaný táborák jsme přesunuli raději na faru v Dý-
šině, kde jsme zakončili naši pouť opékáním buřtů a jablek.

Myslím, že jsme si všichni společnou pouť užili a máme plno zážitků, ze kte-
rých můžeme čerpat! Díky všem!

Tomáš, Mařu a P. Libor

24. listopadu připomněla Červená středa oběti pronásledování pro víru.
Smyslem mezinárodní iniciativy Červená středa je veřejně připomenout 

všechny, kteří jsou ve světě pronásledovaní pro své náboženské přesvědčení. 
Znamením tohoto dne je červené světlo, které symbolizuje krev trpících pro 
víru. V České republice se letos uskutečnila Červená středa už počtvrté.

K iniciativě, připomínající oběti pronásledování pro víru, jsme se připojili také 
v naší diecézi. V Plzni byla ve středu večer červeným světlem nasvícena budova 
biskupství na náměstí Republiky. Biskup Tomáš Holub, generální vikář plzeňské 
diecéze P. Jakub Holík, Pavel Kuchynka (farář ECM) a skupina dalších účastníků 
se se svíčkami v rukou vydali kolem katedrály sv. Bartoloměje do Františkánské 
ulice ke kostelu Nanebevzetí Panny Marie, který byl také červeně nasvícen. 
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Modlitebního setkání v Plzni se na Červenou středu zúčastnila také Dana Vyša-
tová Wirlandová:

Dne 24. listopadu, na Červenou středu,  jsem doprovázela dceru na setkání 
středoškolského spolča, které mělo začínat modlitebním průvodem od plzeň-
ského biskupství. Cestou na místo setkání jsme potkaly jednoho známého 
a společně jsme popovídali právě na toto téma. Cestou z práce zahlédl červeně 
nasvícený kostel Nanebevzetí Panny Marie ve Františkánské ulici a hovor se roz-
vinul i o informaci chystaného modlitebního průvodu. 

Když jsme dorazily na místo, někteří lidé před katedrálou sv. Bartoloměje už 
drželi v ruce zapálené svíčky a já byla mile překvapena, že to není akce jen pro 
středoškolské společenství, ale pro širokou veřejnost. Postupně se lidé scházeli 
a já čekala na manžela, se kterým jsme se měli setkat právě na tomto místě. 
A bylo rozhodnuto, že se také zúčastníme. Na úvod průvodu bylo krátké slovo 
a modlitba Otčenáš. Hlavou mi probleskly všechny možné zprávy ze světa o pro-
následování lidí pro jejich víru. Přesunuli jsme se k adělíčkovi, kde měl mimo 
jiné slovo i farář ECM Lochotín Pavel Kuchynka. Vyzval nás ke ztišení a možnosti 
se v našich myslích přesunout právě na místa, kde jsou lidé uvězněni pro svou 
víru. Zavřela jsem oči a kladla si otázky, co asi zrovna prožívají, co cítí, proč se 
to vše děje, kde berou sílu a odvahu vydržet a nevzdávat se. V tichosti jsem se 
modlila. Modlitební průvod pokračoval ke kostelu Nanebevzetí Panny Marie. 
Společně jsme se s naším biskupem Tomášem Holubem opět pomodlili modlit-
bu Otčenáš a zazpívali Ubi caritas et amor, Deus ibi est. Mé myšlenky opět smě-
rovaly ke všem pronásledovaným pro vlastní víru s přáním, aby láska přemohla 
všechno zlo. Svíčky lidé nezhasli, ale rozprostřeli na zídkách před kostelem. Kéž 
svítí všem těmto lidem a nikdy nezhasíná jejich naděje.
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28. listopadu v Domažlicích vstoupilo sedm dospělých do katechumenátu.

Letos poprvé v Domažlicích připravuji katechumeny na křest. Na 1. neděli 
adventní se uskutečnil první krok katechumenů na cestě k slavení svátosti křtu 
o Velikonoční vigilii. Jde o přijetí do katechumenátu. V té době už katechumeni 
museli částečně projít obdobím přípravy a být upevňováni ve víře. P. Emil Soukup

Jak tento den prožili katechumeni? 
Tato první neděle adventní pro mě byla v určitém ohledu jiná. A to především 

v tom, že mě a mé přátelé čekal obřad přijetí do katechumenátu. Kromě nás, 
budoucích katechumenů, se obřadu zúčastnili křesťané, kteří přišli na mši sva-
tou, dále kněží a v neposlední řadě i ručitelé, kteří nás zájemce přivedli a zavá-
zali se nás na této cestě podporovat. Mým ručitelem je můj otec, jsem mu velice 
vděčná, že mě touto životní etapou provází a napomáhá mi. Není to málo a není 
to jen tak. Uvedení do katechumenátu pro mě znamenalo to, že Bůh mi dává 
svou milost, přijímá moje přání stát se křesťanem a církev mě přijímá. Z celého 
obřadu se mě nejvíce dotkla část, kdy nás celebrant označil znamením Ježíše 
Krista, tedy že nám označil křížem čelo, uši, oči, ramena a srdce. Po skončení 
mše svaté moji rodinu čekal společný oběd, kde jsem líčila své pocity a zážitky. 
Velmi ráda budu na tento den vzpomínat.  Mé poděkování patří Mons. Emilu 
Soukupovi, který nám ukazuje krásu života z víry. 

Eliška Hornová

Narodila jsem se do rodiny, která byla věřící, a posléze mi otec začal vypravo-
vat o Ježíši Kristu. Během dětství a dospívání jsem si víru v Boha prohlubovala 
a utvrzovala.

Narodila jsem se předčasně na začátku 7. měsíce. Ještě v  nemocnici, když 
jsem byla v  inkubátoru ve 2. měsíci po narození, jsem dostala zánět slepého 
střeva a následně mě operovali. Potom už moji rodiče nemohli vykonat, abych 
se mohla jako čerstvě narozené dítě nechat pokřtít – byla jsem už příliš velká.

Nechali mě tedy, abych, až budu starší a víře v Boha budu rozumět více, se 
sama v budoucnu nechala z vlastního rozhodnutí pokřtít.

Vzor mám v lásce k Bohu. Také v rodičích, kteří mě podporují a mají ze mě 
radost, i v prarodičích, babičkách, které chodily pravidelně do kostela na mše 
svaté. A sama jsem ráda, že jsem se ke křtu dobrovolně rozhodla. Je to pro mě 
velká událost a krok do dalšího života. 

Slavení uvedení do katechumenátu jsem prožívala velmi hezky a pozitivně. 
Líbila se mi přátelská atmosféra v kostele i vřelost okolních věřících lidí v celém 
kostele. Cítila jsem jakousi důležitou událost v celém svém dosavadním životě – 
vlastně jsem dohnala dluh z minulosti vůči sobě a vědomě jsem se rozhodla pro 
Krista. A to je vůbec ze všeho to nejdůležitější!

Eliška Kacerovská

Moje cesta k víře byla dlouhá a klikatá a přes těžkou životní zkoušku jsem do-
spěla k víře. Nevím, cítím to tak. Chci patřit tam, kde se cítím dobře. Přípravu pro-
žívám velmi pozitivně, těším se na setkání s P. Soukupem. Pomáhá mi, učí mě. 
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Každá lekce s ním je velmi příjemná a přínosná. Uvedení do katechumenátu jsem 
prožívala slavnostně, s trochou trémy a kapkou strachu, abych nic nezkazila.

Miroslava (Anna) Bednarská

29. listopadu zemřel P. Jan Křtitel Vladimír Franze, OPraem.
Narodil se 22. února 1946 ve Svitavách. Do premonstrátského řádu vstoupil 

v roce 1970. Po studiích na Cyrilometodějské bohoslovecké fakultě byl 21. červ-
na 1975 vysvěcen na kněze. Nejprve působil jako kaplan v Chebu, později v růz-
ných farnostech arcidiecéze pražské. Vykonával také různé funkce v tepelském 
klášteře: byl podpřevorem a novicmistrem. V roce 1993 byl zvolen tepelským 
opatem, ale téhož roku ze zdravotních důvodů rezignoval. Působil potom 
v Mnichově, byl spirituálem Církevního gymnázia v Plzni. Po návratu do kláštera 
spravoval bečovskou farnost, později měl na starosti farní kostel sv. Jiljí v Tep-
lé a potom působil v Konstantinových Lázních. Po odchodu do důchodu byl 
kaplanem v Domově sv. Karla Boromejského v Praze-Řepích. Poslední období 
svého života prožil ve Staré Boleslavi. 

Mše svatá na rozloučení se zemřelým byla sloužena 6. prosince v opatském 
chrámu Zvěstování Páně v Teplé. Poté bylo tělo zemřelého uloženo na klášter-
ním hřbitově.

29. listopadu se vítězové soutěže Znalec plzeňské diecéze setkali s biskupem Tomášem. 
Vědomostní soutěž Znalec plzeňské 

diecéze probíhala od března do čer-
vence 2020 na webu www.bip.cz a na 
stránkách tohoto zpravodaje. Soutěž 
byla vyhodnocena a vítězové vyhlá-
šeni 12.  září 2020 na diecézní pouti 
v Teplé. Největšími znalci naší diecé-
ze jsou Miluše Hosnedlová (1. místo, 101 
bod), Iris Pavelková (2. místo, 100 bodů) 
a Jana Kučerová a Karel Pokštefl (oba 
3. místo, 99 bodů).

Hlavní odměnou pro vítěze soutěže 
byl celodenní pobyt v Plzni s návště-
vou církevních míst a večeře s plzeň-
ským biskupem Tomášem Holubem. 
Kvůli epidemii koronaviru a s  ohle-
dem na bezpečnost všech zúčastně-
ných byli vítězové soutěže odměněni 
až na konci loňského roku, 29. listopa-
du 2021. O své dojmy se s námi podě-
lila jedna z vítězek soutěže, paní Jana 
Kučerová: 

Je pondělí 29. listopadu a v 11:30 začí-
ná v plzeňské katedrále mše svatá s otcem 
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biskupem Tomášem Holubem, generálním vikářem Jakubem Holíkem, pracovníky kurie 
a vítězi soutěže Znalec plzeňské diecéze. Je to první bod programu dnešního odpoledne.

Po mši svaté nás otec Jakub zve do nedaleké restaurace na výborný oběd, při kterém 
probíhá vzájemné seznamování jednotlivých vítězů a poodhalení dalších překvapení 
pondělního odpoledne. Posilněni obědem a povzbuzeni kávou stoupáme do opravené-
ho podkroví katedrály. Rozprostírá se před námi velkolepé podkroví. Skvělá průvodkyně 
nás seznamuje s technickými a historickými zajímavostmi tohoto prostoru, jehož stáří 
sahá až do poloviny 14. století. Opouštíme katedrálu a vydáváme se přes téměř prázdné 
(covidová pandemie si vybírá svou daň formou dalších restrikcí) adventně vyzdobené 
náměstí směrem ke Staré židovské synagoze.

Naši starší bratři ve víře právě slaví Chanuku – Svátek světel. O něm, židovských svát-
cích a těžkostech plzeňské Židovské obce nám podrobně vypráví paní Barbora Freund. 
Po prohlídce synagogy a ztracené zahrady pokračujeme podél řeky Radbuzy na Miku-
lášské náměstí.

Tady na nás v kostele sv. Mikuláše čeká otec Igor Bibko s čerstvě uvařeným svařákem 
a zve nás na prohlídku kostela. Prohlídka kostelíka, který spravuje Řeckokatolická církev, 
je doprovázena ukázkou bohoslužebných rouch, liturgických předmětů a povídáním 
o rozdílech řeckokatolické, pravoslavné a římskokatolické církve. Loučíme se s  otcem 
Igorem a vydáváme se na další zastavení našeho putování. Vycházíme z kostela do sně-
hem zasypaného Mikulášského hřbitova a pokračujeme ke kostelíku U Ježíška. 

Zasněžený kostelík Nejsvětějšího Jména Ježíš navozuje téměř vánoční atmosféru. 
I zde nás čeká podrobný výklad Tomáše Matouše Živného – sborového faráře církevního 
sboru Evangelické církve augsburského vyznání v České republice, která má tento koste-
líček zapůjčen pro své aktivity. Obohaceni o další informace vyrážíme do pravé adventní 
chumelenice a míříme k cíli našeho putování… Čeká nás setkání a večeře s otcem bis-
kupem Tomášem Holubem.

Do domečku ve Františkánské ulici dorazilo pět sněhuláků, které vítá otec biskup 
s  jeho typickým úsměvem na tváři. Následuje výborná večeře, na jejíž přípravě se ne-
malým dílem podílel sám pán domu. Témat k hovoru je mnoho, a tak čas rychle utí-
ká… Blíží se závěr setkání. Ještě prohlídka biskupova domečku a na závěr požehnání 
v soukromé biskupově kapli. Do svých domovů se rozcházíme plni radosti ze skvělého 
setkání. Děkuji všem, kteří toto setkání připravili. 

Jana Kučerová



15

Za
os

tř
en

o 
na

…

Rozhovor s Janou Černíkovou, diecézní synodální koordinátorkou, připravila Jana 
Lazarová.

Význam slova synoda je vysvětlený v oficiálních dokumentech. Jak významu tohoto slova 
rozumíš Ty?

Synoda v překladu znamená být společně na cestě. Je tím tedy myšlen nějaký vztah 
k druhým, kteří jdou se mnou, i k tomu, který nás vede, který je cesta sama. Synodál-
ní proces se mi zdá velmi moderní, protože je dynamický a provokativní. Současně 
mám pocit, že jde o proces velmi poctivý, protože nás vrací na úplný začátek církve – 
do církve jako společenství lidí shromážděných kolem Krista a putujících s ním.  Mož-
ná to také znamená ptát se skrze lidi Boha a prosit ho, aby nám řekl, jestli současná 
církev vypadá tak, jak ji On zamýšlel. Jestli se podobá církvi v samých začátcích.

Jak si představuješ začátky naší církve? 
Představuji si zástupy lidí, které se táhly za Kristem. Užaslé davy lidí, kteří 

naslouchali, sdíleli své prožitky a šli za ním. Možná, že papež František chce, 
abychom byli zase taková církev, která fascinuje lidi v ní i vně. Třeba nás vybízí 
hledat to, co je skutečně důležité.

Jak se můžeme vrátit k tomu důležitému? 
Papež František velmi často mluví o klerikalismu, o pyramidě, která je posta-

vena špičkou nahoru. Nahoře je papež a klérus – všichni biskupové, kardinálo-
vé, kněží, církevní struktury, což představuje církev. Papež František by ale chtěl 
tu pyramidu vzít a otočit špičkou dolů, aby pomyslným vrcholem byl Boží lid – 
což jsme my všichni pokřtění. A toto společenství je pravá církev Kristova. Kněží 
jsou pak jejími důležitými služebníky.

Tím zásadně měníme perspektivu, z níž se na církev díváme. 
Ano, klade to mnohem větší zodpovědnost na každého z nás,  na laiky i kněží. 

Myslím, že když papež mluví o klerikalismu, je podíl na tom, že něco nefungu-
je, na obou stranách. Kněží si zvykli na to, že oni farnost řídí, že vše organizují 
a jsou hlavním elementem v církvi, ale my laici jsme si zase zvykli na to, že do 
mnoha věcí vůbec nemluvíme, a pak si na ně ani neuděláme čas. Jako bychom 
stáli vně církve. Synodální proces by měl kněze i nás laiky zvednout ze židle. 
Třeba je to jinak a měli bychom být aktivní společně. 

Jaký je náš společný život v církvi?
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Zdá se Ti, že si laici svou pasivitu uvědomují?

Po zahájení synodálního procesu a po prvních rozhovorech mám pocit, že lidé 
vnímají, že žijeme v bublinách. Uvnitř mé privátní bubliny je můj vztah ke Kristu. 
Ve vztahu ke Kristu všichni žijeme, máme s ním krásné, osobní prožitky. Naučili 
jsme se ale říkat, že ostatním do toho nic není, že jde o naši soukromou záležitost. 
Myslím si, že je špatné, když oddělíme náš vztah k Bohu od vztahu k církvi. 

Proč? 
Může se pak snadno stát taková nebezpečná věc – když se někdo ohradí vůči 

církvi jako instituci, velmi „moudře“ od ní dáme ruce pryč, protože to je přece ta 
jejich církev. Pak se my laici na církvi nepodílíme a je pro nás pochopitelně velmi 
pohodlné říct, co všechno dělají ostatní špatně.

Jak nám mohou pomoci kněží?
Mám pro kněží jeden vzkaz: pro synodální proces není potřeba velká teolo-

gie. Troufám si říct, že rybáři poznali dobrou rybu a dobrou síť, ale mnozí z nich 
možná byli analfabeti a o Božím království neměli ponětí. Přesto v síle Ducha 
svatého založili to, co trvá dodnes a z čeho i my žijeme. Je třeba postavit syno-
dální proces na laicích, kteří nemají teologické vzdělání, ale mají v srdci Krista. 
To může být pro církev velká šance. Vždyť mnozí lidé dnes odcházejí z kostelů, 
protože se v nich mluví jazykem, kterému oni už nerozumí.  

Co ještě můžeme udělat proto, abychom byli srozumitelní? 
Stát se atraktivní neznamená odmítnout teologii, ale na dobrém základě 

mluvit jednoduše o životě, o lásce, o naději…, o tom, čemu lidé rozumí. Lidi 
může oslovit radost a láska. Někdy se mi zdá, že jsme kvas jako instantní droždí 
v pytlíku, které špatná hospodyňka zapomněla z toho pytlíku vysypat. Můžeme 
sice kvasit v pytlíku, ale nic neprokvasíme, když nevylezeme ven a nepustíme 
Boha, aby skrze nás zapaloval lidi v našem okolí. Bůh chce, abychom byli jeho 
apoštolové. Sílu k tomu dostáváme ve křtu. 

Jak můžeme – i díky synodálnímu procesu – budovat církev svých snů?
Se synodálním procesem přichází nové nadšení. Nadšení z toho, že můžeme 

říct, že církev je naše. Že v ní budeme mít nějaké slovo a že můžeme a máme být 
aktivní. Můžeme rozjet nové akce a oživit ty stávající. Můžeme začít budovat cír-
kev takovou, jakou si myslíme, že by měla být… Považuji za velmi důležitou spo-
lupráci s Duchem svatým – pojďme rozjímat a modlit se, naslouchat v dialozích 
v důvěře, že z druhého mluví Duch svatý. Snažme se mluvit tak, abychom nemlu-
vili povrchně (jen z lidských sil), ale abychom promlouvali z hloubi našeho srdce, 
kde panuje Duch svatý. Měli bychom navzájem sdílet to, co rezonuje v našich srd-
cích. Otevřít se, abychom se dozvěděli, co se děje v našich bublinách i v bublinách 
kněží. Vyvstane pak jistě mnoho otázek. Společně pak můžeme hledat odpovědi. 

My laici můžeme být v  církvi aktivní, aby církev byla opravdu živým orga-
nismem – tělem Kristovým. Musíme ale za církev také přijmout odpovědnost. 
Církev je naše a my jsme také církev. Musíme se o církev umět brát.
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To vůbec není jednoduché. 
To je jeden z impulzů synody, vím, že to není jednoduchá cesta. Na prvním 

místě jsou rozpaky; pokud jsem dosud žila v bublině a tu bublinu někdo prask-
ne, mým prvním pocitem pochopitelně bude obava. Obava, jestli budu v bez-
pečí, jestli krok z bubliny udělám správným směrem. Já si ale myslím, že obavy 
do křesťanského života nepatří.

Proč se nemusíme obávat?
Můžeme dělat chyby, protože máme milujícího Otce, který nám chyby od-

pustí. Máme modlitbu, ve které můžeme naslouchat tomu, co nám říká Bůh, 
a v důvěře vše můžeme vložit Bohu do rukou. Můžeme věřit, že to, co skrze nás 
dělá, je správné. Když něco zkazíme, nemusím se bát, ale můžeme si uvědomit, 
že se to stává, že jsme jenom lidé. Zkusíme to znovu a lépe. Když budeme sy-
nodální proces prožívat společně, můžeme společně sdílet i svá pochybení. Pak 
uvidíme, že v tom nejsme sami.  

To je povzbudivé.
Ano. Obavy mohou přijít, ale nesmíme to vzdát. Protože teď máme obrov-

skou šanci mnohá témata otevřít, mluvit o nich a naslouchat si. Možná dosta-
neme příležitost také dát znovu do pořádku svůj pohled na církev či farnost, říct 
si, že my osobně jsme spojeni s Kristem, ale že je to málo. My všichni musíme 
být spojeni v Kristu.  

Co nového myslíš, že se můžeme naučit? 
Je to patrné na konkrétních příkladech. Je třeba sdílet své osudy i duchov-

ní prožitky, protože někdy jsou lidé kolem nás obdarováni tím, co nám může 
pomoct. Někdy Duch svatý použije druhého člověka, aby nám řekl něco dů-
ležitého. Učit se jít spolu znamená učit se říkat to, co je z Ducha svatého, učit 
se naslouchat tomu, co mi říkají druzí, protože věřím, že to říkají ze srdce, tedy 
z Ducha. 

Musíme se podporovat na cestě. Na synodálním procesu je báječné, že neví-
me, kam přesně nás dovede. Je to dobrodružství. 

Myslím, že bychom se také mohli naučit nehodnotit, co je špatně, ale děkovat 
za to, co je dobře. Jsme jenom lidé a svět nás vede k tomu, abychom pojmeno-
vávali, co je špatně. Nedělejme to. Prosím, těžme z toho, co je dobré, vždyť jsme 
všichni bez výjimky obdarovaní. Hledejme v písku diamanty a nezaobírejme se 
množstvím toho písku. Je to zbytečné a úmorné.  

Občas se mi zdá, že nám křesťanům chybí radost. Chtěla bych, aby byl syno-
dální proces plný radosti. Měli bychom mít radost, že spolu sdílíme své postřehy 
a vše ostatní, čím žijeme. Může nás těšit, když zakusíme, že naši blízcí, které 
potkáváme v neděli v kostele, nás obohacují tím, o čem ve skupince hovoří. 

V  instrukcích stojí, abychom nehodnotili, ale naslouchali. Snad nás to má 
odnaučit to, co téměř všichni děláme – když druhý mluví, už si připravujeme 
svou odpověď. Neumíme se ptát a neumíme poslouchat. Proto se pořád točíme 
v kruhu, neposouváme se dopředu. Nechystejme si odpovědi, naslouchejme si. 
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Když ostatní mluví, zapisujme si, kdy nám samotným zahořelo srdce. Ani Kristus 
nehodnotí, neodsuzuje – v tom je pro nás nepřebernou studnou inspirace. 

Proč je v diecézní fázi tak moc důležitý hlas každého z nás?
To, co se děje ve skupinkách v  diecézní fázi biskupské synody (do března 

2022), má být potřebným impulzem pro začátek. Toto pozvání ovšem také zna-
mená vyjít a setrvat na cestě. Nedopustit, abychom promarnili šanci. Vydejme 
se na cestu, začněme se potkávat. Využijme příležitost, abychom naslouchali 
kněžím a biskupům a aby oni zase naslouchali nám – protože my všichni jsme 
sourozenci v Kristu. Takovou jedinečnou příležitost nesmíme promarnit tím, že 
odešleme nějaké formální zprávy a tím to skončí. 

Je třeba se ptát, kde je naše místo, proč nás Bůh udělal takové, jací jsme, a jak 
nás chce v církvi použít. Takovou otázku jsem si já sama dosud nekladla a jsem 
ráda, že mě k jejímu položení synodální proces dotlačil.  

Čím ještě Tě synodální proces oslovuje?
Je pro mě osvěžující, že témata, která se při synodálním procesu otvírají, vní-

mám nově. Raduji se z každého setkání. Nabíjí mě radost, kterou vnímám z lidí, 
kteří jsou procesem zasaženi. Cítím, že darů je mnoho, každý máme nějaký, ale 
nikdo nemáme všechny. Ostatní dary tedy musíme čerpat od druhých a ty své 
si nesmíme nechávat jen pro sebe. 

To skutečně vypadá jako velmi dynamický a dobrodružný proces.
Propojení a pohyb dopředu – to mi přijde nesmírně synodální. Cíl známe: 

jdeme k Bohu, domů. Být na cestě ale znamená také to, co říká Ježíš: že nebeské 
království je mezi námi. Neměli bychom tedy z toho království utíkat, ale měli 
bychom o ně pořádně pečovat. Je tady, mezi námi, musíme na něm pracovat. 
Možná se někdy koukáme moc dopředu, ale nedívám se pod nohy, na každo-
denní kontakt s lidmi kolem nás.

Jak bys Ty osobně pozvala případné váhající k zapojení do synodálního procesu, do diskuzí ve 
skupinkách? 

Proč se zapojit do synodálního procesu? Už jen kvůli tomu, že žijeme ve 
21. století, ve světě plném technologií, které – ještě před začátkem pandemie 
koronaviru – prohloubily izolaci mezi lidmi. Lidé už navzájem nesdílí to, co sami 
prožívají, ale sdílí cizí příběhy a prožitky. Myslím, že díky synodálnímu procesu 
máme šanci přinést něco nového do vztahů, které jsou mnohdy narušené. Mož-
ná, že nám Pán Bůh mezi lidmi vyklidil prostor, do kterého chce vstoupit. Kéž ho 
nenecháme zaplnit nějakým balastem.

Kéž tuhle příležitost nepromarníme – je to naše naděje na velkou radost 
z církve, hrdost na to, že jsme její součástí. Protože církev má mimořádné dary 
a sílu. A my jsme nástroje té síly. Tak kéž nejsme nástroje rezavé. 

Myslím, že lidé jsou duchovně vyprahlí a my máme příležitost jim říct, jak je 
skvělé žít v radosti a lásce – to je každému srozumitelné. Máme velké poklady, 
tak se nebojme a pojďme do toho.

Připravila Jana Lazarová
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P. PAVEL VĚTROVEC, OPRAEM
Dáváte si novoroční předsevzetí? Pokud ano, jaké? Ne. Změna kalendářního roku není 

pro mne důvodem k předsevzetím, potřebuji silnější motiv.

Na co se v roce 2022 těšíte? Rozpracováno je více věcí, ale jsou to záležitosti na 
více než rok. Snad se dočkám křtu dvou katechumenů, které přes rok připravuji. 
Kdyby mi vyšla pouť do Svaté země, byl bych rád, bude čtvrtstoletí, kdy jsem ji 
navštívil. 

Na jaké akce ve farnosti Bečov nad Teplou se lidé mohou v nejbližší době / v průběhu celého 
roku těšit? Záleží i na lidech a na možnostech. Jednou mi jako bohoslovci před 
zpovědí říkal doktorand P. Pavel Ambros, SJ, dnes velký profesor, že jako spiritu-
ál se ptal kleriků v Nepomucenu, co si připravují na nadcházející postní dobu. 
Zaujala nás oba příjemně odpověď, kde jeden kolega odpověděl, že nemůže ze 
sebe připravit nic, ale pozorně naslouchat tomu, co mu dá prožít Pán. Ale abych 
Vás neodbyl: Noc kostelů, pouť k sv. Jiří, jistě nějaký koncert, uvidíme, zda se 
podaří něco ve spolupráci s hradem a zámkem, kde je relikviář sv. Maura, farní 
pouť, nějaké rekolekce. Uvidíme, co okolnosti dovolí neboli jak Pán Bůh dá. 

P. LIBOR BUČEK
Dáváte si novoroční předsevzetí? Pokud ano, jaké? S předsevzetími nečekám na Nový 

rok.

Na co se v roce 2022 těšíte? Těším se na to, co přinese rok 2022, snad to nepro-
marním.

Na jaké akce ve farnosti Dýšina se lidé mohou v nejbližší době / v průběhu celého roku těšit? 
Akce reakce rekreace non maleficence, průběžně se vše dozvíte.

P. VLADIMÍR MÜLLER
Dáváte si novoroční předsevzetí? Pokud ano, jaké? Už se trochu znám, a proto si před-

sevzetí nedávám. 

Na co se v roce 2022 těšíte? Hodně mne zajímá, jak se bude vyvíjet synodální pro-
ces na místí i diecézní úrovni, a těším se, co přinese za podněty. 

Zeptali jsme se našich kněží
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Na jaké akce ve farnosti Karlovy Vary – Stará Role se lidé mohou v nejbližší době / v průběhu 
celého roku těšit? Situace je vzhledem k pandemii složitá, takže s plány jsme tro-
chu opatrní. 

P. ROMUALD ROB
Dáváte si novoroční předsevzetí? Pokud ano, jaké? Mám rád, co řekl jeden světec, že 

dávat si předsevzetí před Bohem je stejně absurdní, jako kdyby si milující matka 
dávala předsevzetí vůči svému milovanému dítěti. Je to tedy stále stejné: hledat 
cesty, jak růst v lásce i pravdě vůči Bohu a vůči lidem, jak oběma farnostem Ry-
bářím i Stanovicím  ještě více otevřít dveře a přinášet Boha lidem a lidi k Bohu. 
Aby lidé věděli, že farnost je domovem a místem, kam se mohou schovat, přijít 
a najít pro svůj život sílu. 

Na co se v  roce 2022 těšíte? Až se mi uzdraví zlomená noha a zahájíme se spo-
lubratry kněžími motorkářskou sezónu! Kolem Varů je přenádherně, a tak i do-
jíždění do farnosti Stanovice na bohoslužby je příjemnou motocestou.

Rád bych příští rok zahájil první triduum k Panně Marii ze Skoků, máme před-
jednáno zapůjčení zázračného obrazu od bratří premonstrátů. Bylo by to pás-
mo kázání, bohoslužeb i koncertů.

Na jaké akce ve farnosti Karlovy Vary – Rybáře se lidé mohou v nejbližší době / v průběhu 
celého roku těšit? Před letošními Vánoci farnost v Rybářích pořídila nové ozvučení 
do kostela, to je opravdu revoluční a bude to velká pomoc pro slyšení Božího 
slova. Před Vánoci proběhly dva adventní koncerty. To je vždycky příležitost pro 
farníky vzít za rukáv své přátele, kteří do kostela normálně nechodí, ale koncert 
si rádi užijí. A třeba to může být nějaký začátek. 

P. BYSTRÍK FERANEC
Dáváte si novoroční předsevzetí? Pokud ano, jaké? Jediné předsevzetí, které si dávám 

už několik let, je, že chci ten rok prožít, a ne pouze přežít…

Na co se v roce 2022 těšíte? Upřímně... na jmenování nového pražského arcibis-
kupa.

Na jaké akce ve farnosti Chodov se lidé mohou v nejbližší době / v průběhu celého roku těšit? 
Uvidíme, prozatím jsem v modu pozorování a poznávání farnosti, města a okolí. 
Doufám a věřím, že nějaké společenské události se snad povedou, ale nepřed-
bíhejme… Nápadů je dost, už jen vyčkat, co se povede.
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21. prosince–22. ledna: Výstava Láskyplné vzpomínky, Cheb
Zveme vás do kostela sv. Mikuláše a sv. Alžběty v Chebu na výstavu fotografií, 

maleb a literárních prací dětí, které odešly dříve, než stačily zestárnout. 
Výstava neziskové organizace Dlouhá cesta, z. s. (www.dlouhacesta.cz) je pořá-

daná Hospicem Sv. Jiří, o. p. s. (www.hospiccheb.cz).

1.–16. ledna: Tříkrálová sbírka 2022
Tříkrálová sbírka je největší charitativní sbírkové akce v České republice. Vy-

koledované peníze prostřednictvím Charity ČR pomohou – tak jako každý rok 
– statisícům lidí v  nouzi. Všechny aktuální informace o průběhu a záměrech 
Tříkrálové sbírky najdete na oficiálním webu www.trikralovasbirka.cz, kde rovněž 
můžete rychle a jednoduše, podle svých možností, přispět do online kasičky.

1. ledna od 10:00: Novoroční bohoslužba v katedrále, Plzeň
Plzeňský biskup Tomáš Holub bude sloužit novoroční mši svatou v katedrále 

sv. Bartoloměje v Plzni.

2. ledna od 15:00: Koncert scholy u Redemptoristů na podporu Tříkrálové sbírky, Plzeň
Koncert na podporu letošní Tříkrálové sbírky se koná v kostele sv. Jana Nepo-

muckého na Chodském náměstí v Plzni.

3. ledna od 10:00: Zahájení Tříkrálové sbírky v Karlových Varech
Slavnostní zahájení za účasti emeritního biskupa Františka Radkovského, 

paní primátorky Andrey Pfeffer Ferklové a hejtmana Petra Kulhánka proběhne 
před karlovarským magistrátem.

3. ledna od 16:00: Zahájení Tříkrálové sbírky v Plzni
Zahájení Tříkrálové sbírky v Plzni proběhne j v katedrále sv. Bartoloměje. Ko-

ledníkům požehná plzeňský biskup Tomáš Holub.
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8. prosince od 14:00 do 17:00: Sobotní škola on-line, Zoom

Sobotní škola je příležitost pro dospělé (i dospívající), jak posílit vlastní víru 
intelektuálně i zkušenostně. Po zkušenosti „koronavirového roku“ probíhají se-
tkání i nadále on-line, s výjimkou prvního a posledního termínu. Organizují mi-
sionáři obláti z Plas. 

9. ledna od 18:00: Tříkrálový koncert, ČT1
Tradiční Tříkrálový koncert je poděkováním našim koledníkům, partnerům 

i všem dárcům a příznivcům. Vysílán bude v neděli 9. ledna od 18:00 na ČT1. 
Koncertem budou provázet Martina Kociánová a Jan Čenský. Kromě živých hu-
dební vstupů uvidíte také reportáže o tom, jak peníze z Tříkrálové sbírky pomá-
hají.

Novinkou ročníku 2022 budou moderátoři v zákulisí, o dobrou zábavu a vtip-
né komentáře se postarají Michal Isteník a Jakub Uličník, herci z Městského di-
vadla Brno.

Během koncertu můžete podpořit Tříkrálovou sbírku zasláním dárcovské 
DMS na číslo 87 777:
DMS KOLEDA 30 nebo DMS TRV KOLEDA 30
DMS KOLEDA 60 nebo DMS TRV KOLEDA 60
DMS KOLEDA 90 nebo DMS TRV KOLEDA 90
(Více na www.darcovskasms.cz.)
Děkujeme za Vaši pomoc.

15. prosince od 9:00 do 17:00: Oldies – setkání „starších mladých“, Plasy
Všechny „starší mladé“ (14–19 let), tedy „oldies“, zvou misionáři obláti do spo-

lečenství na faře v Plasích. Společenství doprovází Vlastimil Kadlec, OMI a tým 
mladých oblátských laiků.

15. prosince od 18:00: Večer chval v Plasích, farní dům
Plaská komunita misionářů oblátů spolu s asociovanými laiky vás zve k mod-

litbě chval.

18.–25. ledna: Týden modliteb za jednotu křesťanů
Zveme vás k účasti na Týdnu modliteb za jednotu křesťanů, jehož téma-

tem je verš „Viděli jsme na východě jeho hvězdu a přišli jsme se mu poklonit.“ 
(Mt 2,2). Průvodce k  Týdnu modliteb za jednotu křesťanů najdete na webu 
www.ekumenickarada.cz nebo na www.bip.cz.

18. ledna od 19:30: Večer chval, Plzeň
Zveme vás na večer chval do kostela sv. Jana Nepomuckého na Chodském 

náměstí v Plzni.

21.–23. ledna: Duchovní obnova pro děti a mládež od 9 let, Hájek u Prahy
Duchovní obnova se bude konat ve františkánském klášteře v Hájku u Prahy.
Přihlašování: br. Marek – marek@ofm.cz nebo tel. 739 583 452.  
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22. ledna od 18:00 do 21:00: Sobotní communiio s eucharistií kolem stolu, Dolní Bělá
Pro farníky, kteří by chtěli jednou měsíčně slavit společně eucharistii kolem 

stolu jako první křesťané a strávit pak sdílením a společným programem část 
večera, nabízí misionáři obláti tuto příležitost v rámci tzv. Sobotního commu-
nia. Setkání se uskuteční na faře v Dolní Bělé.

23. ledna: Neděle Božího slova
Vážené čtenářky a vážení čtenáři Zpravodaje plzeňské diecéze,
současný papež František vyhlásil na 3. neděli v mezidobí – tentokrát připadá 

na 23. ledna 2022 – neděli Božího slova, která přebírá některé důrazy dříve sla-
veného Dne Bible – neděle před slavností Ježíše Krista, Krále. 

Myslím, že je namístě nejen předem poděkovat za výtěžek kostelní sbírky, 
která se bude od letoška dělit rovným dílem mezi Českou biblickou společnost 
(ČBS) a České katolické biblické dílo (ČKBD), ale vůbec připomenout stěžejní 
místo, které by Boží slovo mělo zaujímat v životě křesťanů. 

Vybavuje se mi, že jsem na více místech vynikající historické studie Oliviera 
Chalina Bílá hora – objemná, ale čtivá kniha vyšla v pražském Karolinu v  roce 
2013 v překladu F. X. Halase –, četl, že vojákům v boji, patrně na obou stranách 
fronty třicetileté války, nezřídka zachránil život výtisk Bible, který měli v náprs-
ní kapse a který zachytil střelu. Častokrát to vedlo ke speciální pozornosti ke 
straně Písma, kde se střela zastavila, jako k osobnímu poselství pro bojovníka. 
Obecně se v  této neklidné době četly zejména apokalyptické knihy – Daniel 
a Zjevení, především v klíči, který se (samozřejmě marně) snažil určit další prů-
běh války. Tyto metody lze právem považovat za velmi pochybné, nepochybná 
je však víra lidí, kteří s Biblí doslova v kapse nasazovali své životy a nacházeli v ní 
klíč k vlastnímu životu. 

Mnohé klíče k vlastnímu životu máme samozřejmě v Božím slově i MY. Není 
naše osobní škoda, že ji na rozdíl od žoldáků třicetileté války už nevidíme, že si 
sami nečteme a nehledáme výzvy proroků, povzbuzení žalmů (mimochodem 
poslouží nejen ve chvílích radosti, ale i v dobách zármutku, pádu či krize; a ne-
jsou jen v Knize žalmů), poselství příběhů, moudrost Jóba, Přísloví a dalších knih 
i novozákonních listů nebo nauku spásy ve fascinujícím životě našeho Pána Je-
žíše v evangeliích? Že si nebereme poučení do našich životů na místě, kde nám 
pramen poznání nabízí sám Pán? 

Potěšilo by mne, kdybyste nejen otevřeli své peněženky do sbírky podpo-
rující šíření Božího slova, ale kdybyste rovněž našli chvíli i k otevření papírové 
či elektronické Bible a nalezli tam posilu pro Vaše osobní boje, úzkosti, radosti 
i potěchu. Ještě lepší by bylo, kdybyste se sešli ve farnosti nebo v jiné skupině 
a o Písmu si povídali ne proto, že to někdo zvenčí doporučuje nebo dokonce 
přikazuje, ale z vnitřní potřeby znát Boží slovo, naslouchat mu a chápat je.

P. Pavel Větrovec, OPraem

28. ledna od 8:00–22:00: Celodenní adorace, Plzeň
V kostele sv. Jana Nepomuckého na Chodském náměstí v Plzni se bude konat 

celodenní adorace.



Vzdělávání pastoračních pomocníků ve farnostech
V roce 2022 pokračují setkání pro pastorační asistenty, akolyty, lektory, mi-

mořádné služebníky eucharistie a další pomocníky ve farnostech. Konají se 
v Plzni na biskupství v diecézním sále od 9.30 do 15.30 hodin: 

12. března postní rekolekce 

Diecézní fond na podporu pastoračních aktivit 2022
Fond má pomoci farnostem, spolkům a společenstvím na území diecéze 

pořádat akce pastoračního charakteru. Z rozhodnuti biskupa je fond zaměřen 
zejména na podporu:
• projektů s (pre)evangelizačním přesahem (poutní programy, adventní díl-

ny…); 
• akcí pro děti a mládež (tábory, podpora společenství, akce integrující nevěřící).

Projekty (maximálně dva za subjekt) budou posuzovány podle důležitos-
ti záměru a kvality zpracovaní, předpokladem je finanční spoluúčast farnosti 
(spolku). Vybrané projekty budou podpořeny částkou 5 000–15 000 Kč. Dotace 
není určena na potraviny, občerstvení, stavební materiál, vybavení fary… Na 
propagačních materiálech a webových stránkách příjemce musí být zveřejně-
no logo biskupství.

Uzávěrka žádostí je 31. ledna 2022. Žádostí se zasílají poštou na adresu biskup-
ství nebo elektronicky na mailovou adresu pastoracni@bip.cz na formuláři, který je 
dostupný na webových stránkách biskupství (www.bip.cz/cs/dokumenty-pro-kneze). 
O poskytnutí příspěvku rozhodne komise v čele s biskupem, o výsledku budou 
žadatelé informováni do 15. března 2022.

Synoda o synodalitě
Po zahájení diecézní části biskupské synody (17. října) a setkání farních 

koordinátorů (6.  listopadu) se začaly ve farnostech scházet synodní skupinky. 
Mnohde tomu předcházela informační (nultá) setkání, kde byli farníci sezna-
mováni s cílem a průběhem synody v plzeňské diecézi. Na konci února – v so-
botu 26. – se pak bude konat diecézní presynodální shromáždění.

Na diecézním webu jsou zveřejněny první zápisy ze synodních skupinek, 
průběžně budou přibývat další. Z  těchto zápisů pak vznikne na jaře diecézní 
souhrn (max. 10 stránek), jehož vytvoření je úkolem diecézních koordinátorů 
a diecézní pastorační rady.24

Pastorační centrum
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V roce 2022 pro vás chystáme:
Pouť nejen pro manžele (19. února 2022)

V  rámci Národního týdne manželství budeme opět putovat, tentokrát 
s P. Richardem Polákem z Mladotic-zastávky údolím řeky Střely do malebného 
kostelíka sv. Martina ve Strážišti. Sraz v  11:04 na zastávce vlaku v  Mladot-
icích-zastávce (odjezd z Plzně 10:17h).

Téma bude „Ztráty a nálezy v manželství“. Paralelní program je připravený i pro 
děti, společný oběd. V případě příznivého počasí sáňkování za kostelem (boby 
a sáňky s sebou!).

Národní týden manželství je příležitostí, kdy se páry mohou inspirovat, jak 
ze svého dobrého manželství udělat ještě lepší nebo, pokud je to třeba, obno-
vit to, co se časem ze vztahu vytratilo. Je také příležitostí nabídnout ve farnos-
tech manželům možnost vzájemného setkání ke sdílení a povzbuzení na jejich 
cestě. Více inspirace a informací o akcích konaných v ČR najdete na webových 
stránkách: www.tydenmanzelstvi.cz.

Prezenční kurz pro snoubence 
Letos plánujeme opět prezenční kurz Přípravy na život v  manželství. Je to 

sedm setkání s  lektory. První bude probíhat každé úterý od 22. února 2022 
v  Plzni na biskupství. Druhé bude potom od 27. dubna 2022 každou středu 
v sále farnosti Plzeň u katedrály sv. Bartoloměje (Františkánská 11).

Zároveň se můžete v  průběhu celého roku přihlásit na Online přípravu na 
život v manželství, a to na www.bip.cz/snoubenci.

Kurz partnerské komunikace (26.–27. března a 12.–13. dubna)
Tento kurz je primárně určen pro snoubence nebo pro manželské páry, kteří 

jsou spolu zatím krátce a chtějí zlepšit svoji komunikaci. Kurz proběhne v pros-
torách DCM (s možností ubytování). Cena kurzu 1800 Kč/pár (s přespáním na 
DCM 2000 Kč/pár). Přihlásit se můžete na www.bip.cz/komunikace.

Dále plánujeme:
Víkend pro Matku a dceru (13.–15. 5. 2022 v Horní Blatné)
Víkend pro chlapy (29.4.–1.5.)
Víkend pro ženy (27.–29. 5.)
Diecézní setkání rodin (Plzeň-Lobzy, 25. června 2022)

Centrum pro rodinu
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Křesťanská psychoterapeutická poradna při biskupství nabízí poradenství v oblasti 

rozvoje osobnosti, těžkých životních situací, mezilidských vztahů, manželské 
poradenství a párovou terapii (více na www.poradnaukaplicky.cz). Poradnu vede 
psychoterapeutka Marie Kutilová, možnost on-line konzultací. 

Domluva: marie.kutilova7@gmail.com, 606 710 631. 

Kontakt: rodiny@bip.cz
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Milostivé léto
Většina z vás jistě zaregistrovala, že probíhá mimořádná příležitost k oddlu-

žení, pro kterou se vžil název Milostivé léto. Do 28. ledna 2022 (ne později!) je 
možné se zbavit některých dluhů. K  akci, která byla původně určena jen pro 
dluhy vůči státu, kraji, obcím a jejich organizacím (např. dluhy u dopravních 
podniků za jízdu načerno, na nájemném apod.) se přidávají i některé další sou-
kromé instituce (banky, pojišťovny apod.) se svými podmínkami. Základní prin-
cip spočívá v tom, že se lze nyní zbavit celého dluhu zaplacením jen samotného 
dluhu (např. dluh na nájemném) a poplatku ve výši 908 Kč. Odpouští se úroky, 
které mnohdy několikanásobně převyšují samotný dluh.

Praxe ukazuje, že pro řadu lidí, kteří jsou zadluženi, jsou informace o této mi-
mořádné možnosti nesrozumitelné a neví si s tím v praxi rady. K jejich oddluže-
ní tak zbytečně nedojde. Pokud vidíte ve svém okolí někoho, koho se ta situace 
může týkat, může mu velice pomoci, když mu někdo jednoduše vysvětlí, o co 
jde, a předá potřebné kontakty, případně mu v té věci podle potřeby pomůže.

Užitečné stránky s informacemi i vzorovými dopisy k tomu má např. organiza-
ce Člověk v tísni: https://milostiveleto.cz/. Člověk v tísni nabízí i pomoc s uhrazením 
samotného dluhu, pokud dotyčný člověk není schopen splatit ani tuto částku. 

Kontakt na plzeňskou pobočku: Člověk v tísni – Mikulášské náměstí 17, každé 
úterý od 9 do 17 hodin, +420 377 240 090, +420 777 782 081.

P. Marek Sklenář, SDB
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FB: DCM Plzeň; web: www.dcmplzen.cz; Instagram: dcm_plzen; YouTube: DCM Plzeň.
Kontakt: dcm@bip.cz.
Tel.: + 420 730 543 373

Proběhlo
Log In – Ohlédnutí za Diecézním setkáním mládeže očima účastníků

Na Log – In jsem se těšil, protože jsem nikdy na setkání mládeže plzeňské diecéze ne-
byl. Dříve jsem několik takových setkání zažil v Brně, proto jsem byl zvědavý na jiný styl 
i jinak velkou akci. Těsně před začátkem panovala nejistota, zda se setkání vůbec bude 
moci uskutečnit. Nakonec vše v komorním duchu mohlo proběhnout, a tak jsem rád 
dorazil. Měl jsem radost, že jsem mohl poznávat nové tváře a seznamovat se s dalšími 
lidmi z – pro mě nové – diecéze. Velkou radost jsem měl z večera chval v pátek s kape-
lou Gif, tento styl modlitby jsem zrovna ten večer asi potřeboval, proto jsem měl z chval 
velkou radost, díky kapelo! Sobota byla pro mě cenná především kvůli seznamování 
s lidmi a vzájemným rozhovorům. Asi nejvíc jsem koukal na to, jaké záludné otázky si 
na nás a na o. biskupa Tomáše vymyslel o. Vlasta Kadlec. To byl styl, který jsem předtím 
nezažil a ze kterého jsem byl nadšený! Celé setkání končilo mší sv. v presbytáři opravené 
katedrály, kam jsme se všichni pěkně vešli, takže jsme mohli prožívat stejnou, a přesto 
trochu jinou mši svatou, než bývá obvyklé. Díky, že jsem se mohl zúčastnit! (o. Karel 
Adamec – Mrákov, Kdyně)

Log In – bylo to mé úplně první diecézní setkání a určitě ne poslední. Oceňuji moc pěk-
nou atmosféru. Můj primární cíl byl poznat více lidí, což se mi povedlo. Moc se mi líbila 
parta oblátů, kteří akci hudebně i programově doprovázeli. Líbila se mi část se synodou 
a vzájemné sdílení názorů a že jsem se dozvěděl, co synoda znamená v praxi. Rád bych 
touto cestou poděkoval otci biskupovi za pozvání a jeho účast. (Michael Štěpnička – 
účastník)

Na Log Inu jsem měla možnost moderovat a provázet celou akcí. Roli moderátora 
si celkem užívám. Na akci jsem měla možnost potkat staré kamarády, ale také se se-
známit s dalšími super lidmi. Moc se mi líbily chvály, které proběhly v pátek večer pod 
vedením pražské kapely Gif. Kde jsme společně chválili. V sobotu ve skupinkách jsme 
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se bavili o synodě, hráli podávačku v katedrále a celá akce byla zakončena mší svatou 
s biskupem Tomášem. Akce se nesla ve skromném „rodinném“ kruhu, byl to ale hezký 
a požehnaný čas. (Maky Sebjánová – moderátorka akce)

Chystáme:
CSM – Celostátní setkání mládeže Hradec králové 2022

Celostátní setkání mládeže probíhá v duchu světových dní mládeže a koná se 
v České republice přibližně jednou za 5 let.

Kdy: od 9. do 14. 8. 2022
Kde: V Hradci Králové. 
Pro koho: Pro mladé lidi od 14 do 26 let. (Horní věková hranice neplatí pro 

kněze, řeholníky, řeholnice, spolupracovníky a výjimky na základě domluvy s 
Arci/Diecézním centrem pro mládež).

Přihlášky: Od 3. 1. 2022 se bude otevřeno přihlašování pro všechny – účastní-
ky i dobrovolníky. Vice info na Fb – Celostátní setkání mládeže Hradec Králové 
2022 nebo www.celostatnisetkanimladeze.cz.

Animátoři
I letos je tu pro vás nabídka animátorského kurzu! Kurz povede Elva Frouz. 

O co přesně jde? O kurz pro ty, kteří se chtějí aktivně zapojit ve své farnosti. Cel-
kem jde o 5 zkrácených víkendů od pátku večer do soboty odpoledne. 

Animátorský kurz je určen pro mládež ve věku od 15 do 19 let. Takže jestli 
chcete být aktivní ve vaší farnosti a vědět, jak na to, pak začínáme v únoru! Tě-
šíme se na vás! 

Přihlášky na stránkách DCM. 

Personální změny na DCM
Na DCM přes léto a podzim došlo k několika personálním změnám. Přes léto 

jsme se rozloučili s Anežkou Vanáčovou, díky které DCM vypadalo vždy jak ze 
škatulky. Anežka děkuje za každé setkání a rozhodně ji potěší, když jí kdykoliv 
pozvete na kávu či sklenku vína.  

V září odešla Evička Netrhová, která se naplno ponořila do studia. Mockrát 
děkujeme za úžasné nasazení a nemálo skvělých nápadů, které DCM posunuly 
vpřed! 

Dále jsme se rozloučili s Tomášem Sollárem, naší technickou podporou. I když 
zde s námi pobyl jen krátce, přesto jeho pomoc byla neocenitelná. 

V listopadu odjel na sabatické volno Pavel Fořt a předal svou pozici šéfa Jin-
dřichovi Fenclovi, vedoucímu pastoračního centra a svému bezprostřednímu 
nadřízenému. Na DCM se již nevrátí. Děkuje za všechno, co zde mohl prožít, 
a prosí o modlitbu do nového začátku. 

Na konci prosince jsme se rozloučili se Sárou Kolbovou, která zde pracovala 
rok a půl. Díky za zkušenosti z jiných center mládeže, kterými obohatila to naše.

Na DCM se i nadále můžete těšit a potkávat zde Maky Sebjánovu, Terezku Me-
telkovou, Míšu Paroubkovou nebo Martina Vanáče. Jste kdykoliv srdečně vítáni 
a stavte se za námi na kávu a deskovku. Budeme moc rádi.
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Zpravodaje plzeňské 
diecéze o našich koste-
lech v diecézi. Vybírám si 
vždy, jako roční námět, 
nějaké konkrétní zasvě-
cení nebo téma typu 
nejstarší – nejmladší, ne-
obvyklé zasvěcení, poutní 
kostely nebo jako v  roce 
2010 kláštery. Vždy když 
jsem došel k vikariátu Ro-
kycany, zjistil jsem, že tam 
je jen malý, nebo nijaký 
počet tematicky vybra-
ných kostelů. Bylo mně to líto, a tak jsem se letos rozhodl, že rozšířím text o jedi-
ném kostele k tématu zasvěcení sv. Mikuláši. Každý kostel má v sobě perlu, jen ji 
vidět! Myslím, že i kostel sv. Mikuláše ve městě Zbiroh takovou má. 

Kostel ve Zbiroze je zmíněn prvně v roce 1330 jako farní. Mnohokrát byl pře-
stavován a dnešní stav je výsledkem radikální přestavby v roce 1716 a následné 
úpravy v roce 1883. Kostel je jednolodní ve tvaru kříže, po severní straně pres-

bytáře je věž.   
Ve zbirožském kos-

tele bývalo až do opravy 
v  roce 1883 běžné pře-
vážně barokní vyba vení 
tak, jako u každého jiné-
ho kostela. Jeho výměna 
za nové ve stylu novogo-
tiky proběhla po opravě 
financované patronem 
kostela, jímž byl majitel 
zbirožského panství hra-
bě Colloredo Mansfeld. 
Celkově to totiž byla 

Kostely sv. Mikuláše
ve vikariátu Rokycany

Potvorov, stav ve 13. století
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doba, kdy se barokní stavby a nábytek 
nelíbily. Od počátku 19. století se říka-
lo baroku „copový styl“, podle směš-
ných mužských paruk s  copánkem, 
které se mnohdy i všívaly do klobou-
ků, pokud pán neměl na celou paruku. 
Byl to symbol falešnosti a nabubřelos-
ti, který se neprávem přenesl na celou 
barokní kulturu. 

Architektonický sloh je výrazem 
doby. Každá si jej přizpůsobí svému 
estetickému cítění. A tak se soudilo, že 
správný měšťanský dům by měl být ve 
slohu české renesance, zámek barokní 
a kostel by měl být gotický. Tento sloh 
začal být vnímán jako sloh vhodný 
pro církevní stavby.

Prudký a složitý umělecký vývoj po 
odeznění romantických slohů vedl 
opět k  nepochopení předchozího 
a  k  distancování se od tohoto pohledu. Novogotika byla po několika deseti-
letích vnímána jako zpotvořená gotika, a tak až do konce minulého století, do 
doby vlastně nedávné, těžko hledala slova zastání. Ale dnes, poučeni naším 
vlastním postmoderním nazíráním světa, můžeme konstatovat, že romantické 
slohy, a proto i tato novogotika, jsou samostatným slohem, nikoliv tedy poka-
ženou gotikou. 

A nyní zpět do Zbirohu. Novogotické vybavení, vytvářející poměrně harmo-
nický celek, se sestává z hlavního oltáře sv. Mikuláše, z bočních oltářů Panny 
Marie a sv. Cyrila a Metoděje a kazatelny. Zhotovil je pražský sochař Josef Hei-
delberg. Na hlavním oltáři je kvalitní barokní obraz sv. Mikuláše, který nama-
loval František Müller v roce 1732 a zřejmě pochází z původního oltáře. Vedle 
obrazu je dvojice českých patronů, sv. Václav a sv. Vít. Sochy českých patronů 
pak pokračují i na stříšce kazatelny, sv. Ludmila, sv. Vojtěch. Na její poprsni jsou 
obvyklé reliéfy stálé čtveřice evangelistů sv. Jana, Matouše, Marka a Lukáše. 

Oba boční oltáře už nemají svou původní výzdobu. Na pravém oltáři je obraz 
Panny Marie, pojatý trochu expresivně s citelným secesním zabarvením. Obraz 
je zde místo gotické sochy Madony, která byla schována před nenechavci v de-
pozitáři. Levý oltář má také jinou než původní výzdobu, obraz od malíře Klíra je 
charakteru lidového umění. Oba oltáře přišly vinou zlodějů o svou sochařskou 
výzdobu. 

Neokázalý a harmonický interiér kostela sv. Mikuláše přesně a citlivě odráží 
dobové estetické názory na vybavení kostelů a odpovídá na ně kultivovanou 
formou. Dá se říci, že oltáře a kazatelna patří nepochybně k nejlepším ukázkám 
novogotiky v regionu.

Jan Soukup
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Ježíš říká: „Buďte milosrdní, jako je milosrdný váš Otec.“ (Lk 6,36) Jednoduché 
a velmi konkrétní pozvání, jak smysluplně žít po vzoru našeho nebeského Otce. 
Ježíš nám jde příkladem, je s námi, když se vydáváme navštěvovat nemocné, 
sytit hladové, když se ujímáme lidí bez domova, když pohřbíváme zemřelé, 
radíme pochybujícím, těšíme zarmoucené, odpouštíme urážky, trpělivě snáší-
me obtížné lidi, když se modlíme za živé i zemřelé… Kolik jsme toho všichni 
zakoušeli ten minulý rok na vlastní kůži? Pečovali jsme o své blízké nemocné, 
nakupovali jsme, volali, chvěli se o ně, když bojovali s nemocí, chránili jsme je na 
úkor vlastního pohodlí, přispívali jsme tam, kde je třeba, mnohem víc než kdy 
jindy… Ten rok, se kterým se loučíme, byl velkou zkouškou naší lásky, odvahy, 
takový semestr vysoké školy milosrdenství. Uprostřed strachu, omezení, nemo-
cí a smrti se většina z nás stávala praktikanty Boží lásky k  lidem, a v blízkosti 
Ježíše jsme rostli v milosrdenství navzdory všemu. To, co se nás bytostně týká, 
je láskyplný skutek k bližnímu TADY A TEĎ. Tak nás to učí Ježíš, a nejen to, vyzývá 
nás, abychom byli Jeho nejlepšími žáky. Z celého srdce přeji plnost požehnání, 
radosti a potěšení z jistoty, že jsme milované děti Boží. Majka Lachmanová 

Nepřehlédněte informace z Karmelitánského knihkupectví 
Otevírací doba v lednu 2022
Otevřeno bude od pondělí 10. ledna 2022
Pondělí, středa, čtvrtek: 9:00 – 17:00
úterý, pátek: 8:00 – 16:00

Nabídka novinek nejen z Karmelitánského nakladatelství
Kniha života, Terezie z Avily 

Jedno z nejkrásnějších svědectví o lásce Boží a lidské touze po Boží blízkos-
ti. Terezie ve své knize popisuje osobní vnitřní duchovní zkušenost – vášnivé 
hledání Boha i cestu modlitby, na kterou se vydala. Uměla se odevzdávat bož-
skému tajemství i naplno prožívat vztahy k lidem kolem sebe. I když od sepsání 
Knihy života uplynulo pět století, je dodnes inspirativní svým smyslem pro rea-
litu a intimním vztahem ke Kristu. Karmelitánské nakladatelství vydává slavnou 
autobiografii v novém, úplném vydání a s úvodní studií karmelitána P. Pavla 
Poly.

Tachles, kniha židovských vtipů, anekdot a povídek 
Tachles souvisí s hebrejským slovem tachlit (smysl, účel, podstata). Kniha ob-

sahuje přes dvě stě vtipů a anekdot a také jedenáct povídek známých židov-
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ských autorů (Šolom Alejchem, Gustav Meyrink, Ephraim Kishon, Jicchok Lejb 
Perec). Všechny texty se zemitým způsobem strefují do vážných i malicherných 
problémů člověka i lidské společnosti. Berou si na mušku vztahy v rodině a mezi 
sousedy, náš vztah k autoritám, obchodní záležitosti, náboženství, politiku, lás-
ku i faleš.

Dvanáct příběhů, Petr Karas
Petr Karas nabízí sérii příběhů ze života, ze svého mládí i z nedávné doby. Sdílí 

s námi nejen náročné chvíle z cest autostopem či z vysokohorských výstupů, ale 
také silné momentky z jihomoravské farnosti, kde už léta působí. Každý z pří-
běhů v sobě skrývá duchovní pointu, někdy i vícevrstvou; napínavá četba tak 
nenápadně přechází v duchovní zamyšlení. 

Jsi můj, Max Lucado
Jsi můj, další kniha s neuvěřitelným poselstvím pro malé, ale i pro rodiče, kteří 

to budou číst. Malý dřevěný panáček se ve svém novém dobrodružství naučí, že 
nezáleží na tom, kolik toho máme, ale komu patříme. 

Trdliel v kanceláři zázraků, Edmond Prochain
Trdliel, anděl strážný malého Aleše, má další problém, musí se vypravit do 

nebeské kanceláře zázraků, aby tam orodoval za Alešovy rodiče. Jak to tam fun-
guje a jak andílek pochodí, to se dozvíte v této knížce. Příběh volně navazuje na 
první díl série, který vyšel pod názvem Anděl strážný jde do školy. 

Naši milí zákazníci, děkujeme za Vaši věrnou přízeň. Za radostné a štědré ná-
kupy, které nás držely nad vodou v dobách těžkých. Děkujeme za Vaši důvěru, 
když jste vybírali knihy, dárky a další krásné zboží, abyste potěšili své blízké. 
Naše vzájemná spolupráce a vstřícnost podpořila to nejlepší, co si může dát ten, 
kdo dobré nabízí, a ten, kdo to umí přijmout. Věříme, že Vaše přízeň bude s námi 
i v novém darovaném roce. Za Karmelitánské knihkupectví Majka Lachmanová.
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Do tohoto zpravodaje přispěli svými fotografiemi: Václav Beneš, Jana Lazarová, 
Soňa Pikrtová, Pavel Říha, Jan Soukup a Jiří Strašek.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do zpravodaje, 
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou (nám. Republiky 35, 
Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší Jana Lazarová, redaktorka.

Z diáře emeritního biskupa Františka

3. 1. 10:00 Karlovy Vary, magistrát, zahájení Tříkrálové sbírky
6. 1. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše sv. pro seniory
11. 1.  Kněžský den
13. 1. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše sv. pro seniory
18. 1. 17:00 Plzeň, Studijní a vědecká knihovna, přednáška 
  o Turínském plátně
20. 1. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše svatá pro seniory
24.–26. 1.  Plenární zasedání ČBK
27. 1. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše sv. pro seniory

Napsali jste nám
Farníci z farnosti Plzeň – Severní předměstí podpořili zdravotníky

Mám ráda období adventu. Důvodem není to, že hned po něm přijdou vánoční 
svátky, mám ráda advent pro advent samý – oslovují mě liturgické texty, roráty. 
Ale… s končícím listopadem mi v mysli začnou defilovat pracovní úkoly, jejichž 
termín dokončení je vázán na konec roku, myšlenky na dárky, které ještě nemám 
(obvykle nemám téměř žádné), a přidávají se seznamy všeho, co je nutné nakou-
pit a připravit pro ohlášené návštěvy našich potomků, přátel, širší rodiny. Těmito 
neodbytnými myšlenkami, které v hlavě víří a vystřelují se zvyšující se frekvencí, 
si posvátný čas adventní „úspěšně“ kazím. Vím, že v podobné situaci se nacházejí 
mnohé z mých kamarádek a kamarádů. A letos, když jsme zase stále častěji slyšeli 
sirény sanitek, jsme si s přáteli z farnosti uvědomili, že zdravotní sestry, lékařky 
i lékaři, ošetřovatelky by možná rádi nakupovali dárky a pekli vánoční cukroví, 
připravovali doma sváteční atmosféru, ale starají se o ty z nás, kteří jsou na je-
jich pomoci závislí. Nemohou si vzít dovolenou, vybrat náhradní volno. Všechny 
tyto impulsy se v naší farnosti spojily v nápad rozdělit se o vánoční cukroví, které 
doma upečeme, se zdravotníky, kteří se starají o pacienty na covidových oddě-
leních. Chceme jim tak nejen vyjádřit naše uznání, ale také vnést alespoň malou 
kapku vzájemnosti do soužití nás lidí, které stále více věcí rozděluje a kteří jsme 
unavení z dlouho trvající nejistoty, v níž nejsme zvyklí žít. Možná tuto naši aktivitu 
lze chápat i jako malý praktický příspěvek k probíhající synodě. (mb)



Rezervujte si svůj kurz co nejdříve (kapacita omezena):
e-mail: vzdelavani@cirkev.cz
telefon: +420 220 181 305

Kompletní nabídku a obsahy kurzů najdete na

www.cirkev.cz/vzdelavani

� Řešení konfliktních situací a emočně náročných rozhovorů, lektor Mgr. Aleš Bednařík
� Komunikace na sociálních sítích, lektor Jen Zápotocký
� EU – příležitosti, které přináší a jak je využít?, lektoři Ing. Jiří Krist a PhDr. Marie Váňová

Naučte se, jak na vztahy, sociální sítě,
financování církevních projektů a mnoho dalšího

jednodenní kurzy, prezenčně nebo on-line, dotované ceny

3 tipy na úspěšné kurzy, na které se „stojí fronta“:

Česká biskupská konference nabízí
pro lidi ve službách církve
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Z diáře biskupa Tomáše
1. 1.  10:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, pontifikální mše 
  svatá 
 18:00 Praha – Barrandov, ekumenická bohoslužba 
  s televizním přenosem
3. 1. 16:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, zahájení 
  Tříkrálové sbírky
6. 1. 18:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, mše svatá
10. 1.  10:00 Plzeň, ZČU, Správní rada univerzity
11. 1. 9:30 Plzeň-Litice, Kněžský den
20. 1. 18:00 Klatovy, žehnání kříže v refektáři jezuitské 
  koleje
23. 1. 13:00 Plzeň, Velká synagoga, pietní setkání k výročí 
  plzeňských transportů
24. – 26. 1. Praha, plenární zasedání ČBK
27. 1.  10:00 Praha, školská komise ČBK
31. 1. 18:00 Plzeň, Diecézní pastorační rada


